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  Záznam z 15. zasedání  
   Předsednictva Rady vysokých škol,  

které se konalo 24. listopadu 2022  
 
Zasedání probíhalo prezenčně v prostorách Univerzity Tomáše Bati ve Zlíně a online prostřednictvím MS 
Teams.  

Zasedání se zúčastnili hosté: 

• prof. RNDr. Jan Vondráček, Ph.D., AV ČR  
• Mgr. Petr Baierl, předseda Vysokoškolského OS  
• Ing. Václav Šubrta, předseda Asociace knihoven vysokých škol 
• prof. PaedDr. Radka Wildová, CSc., náměstkyně pro sekci vysokého školství, vědy a výzkumu MŠMT 
• Mgr. Vojtěch Tomášek – vedoucí kanceláře náměstka sekce vysokého školství, vědy a výzkumu 

• prof. Vladimír Sedlařík, ČKR  
• dr. Radim Ryška, Centrum pro studium vysokého školství  

 

1. Zahájení  

Zasedání zahájil předsedající prof. Skládanka. Poté prof. Pospíšil poděkoval organizátorům z Univerzity 
Tomáše Bati ve Zlíně, přivítal hosty a předsedy akademických senátů. Následně představil účastníkům 
zasedání program. Poté předsedající představil návrhovou komisi a požádal členy Předsednictva Rady 
vysokých škol o hlasování.  
 
Předmět hlasování:  
Předsednictvo Rady vysokých škol schvaluje program 15. zasedání Předsednictva Rady vysokých škol. 
 
Program zasedání byl schválen 25 hlasy.  
 
Předmět hlasování: 
Předsednictvo Rady vysokých škol schvaluje návrhovou komisi ve složení: členové užšího předsednictva,  
doc. Dr. Ing. Vlasta Radová, JUDr. Lenka Valová, JUDr. Ing. Mgr. Marek Hodulík, RNDr. Pavel Popela PhD. 
a Bc. Martin Horváth.  
 
Návrhová komise byla schválena 30 hlasy. 

2. Zprávy z užšího Předsednictva 
 

Předseda Rady vysokých škol prof. Pospíšil seznámil přítomné se zprávami z užšího předsednictva. Zmínil 
průběh oslav 17. listopadu a poděkoval členům Studentské komory Rady vysokých škol za jejich organizaci. 
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Zmínil seminář zaměřený na Metodiku 17+, který se uskuteční 15. prosince v Národní technické knihovně. 
Program zmíněného semináře doplnil prof. Kašparovský, je přislíbena účast prof. Polívky a dr. Nečasové, prof. 
Jurajdy a doc. Machana, dále zástupce pro hodnocení z Úřadu vlády dr. Ondřeje Majera. Panelová diskuse se 
zúčastněnými bude zaměřena na čtyři oblasti: specifika hodnocení výsledků v různých oborových skupinách, 
překryv publikačních výsledků v modulech M1 a M2, schopnost metodiky 17+ hodnotit celkovou výkonnost 
výzkumné organizace a kalibrace hodnocení uvnitř panelu a napříč panely. Poté prof. Pospíšil hovořil  
o přípravě rozpočtu vysokých škol a jednání školského výboru Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR, které se 
prof. Pospíšil zúčastnil. Jednání byl přítomen i ministr školství, bylo prezentováno srovnání vývoje mezd  
a osobních nákladů ve školství. Prof. Pospíšil považuje za vhodné požádat ministra financí o zjednodušení 
vykazování daňově uznatelných nákladů na výzkum a vývoj, a aby byla vysokým školám dána možnost si 
naplánovat financování výzkumu a vývoje ve střednědobém výhledu. Také zmínil požadavek paní ministryně 
Langšádlové na podporu udržitelnosti a sběr informací na instituce zaměřující se na oblast upcyklace. Na závěr 
informoval, že s podporou ČKR probíhá na veřejných vysokých školách šetření zaměřené na investice v oblasti 
energetických úspor na jednotlivých školách (např. požadavky vysokých škol na zateplení  
a investice do fotovoltaiky).  
 

Plánovaná a uskutečněná jednání 

• Účast pana předsedy prof. Milana Pospíšila, CSc., na oslavách 17. listopadu  

• Pozvánka MŠMT z 30. 10.  2022 na CZEDUCON, mezinárodní konferenci strategie a politiky ve vysokém 

školství.  Konference proběhla 21. – 22. listopadu v Praze v O2 Universum  

• Pozvánka z 18. 11. 2022 paní rektorky Univerzity obrany prof. Kročové k lednové návštěvě univerzity  

• Pozvánka PSP ČR z 18. 11. 2022 na 19. schůzi výboru pro vědu, vzdělání, kulturu, mládež a tělovýchovu, 

která se koná dne 30. listopadu 2022 

• Pozvánka GA ČR z 18.11.202 na výjezdní zasedání GA ČR konaného ve dnech 29. až 30. listopadu 2022. 

• Pozvánka MŠMT z 16. 11. 2022 na jednání Národní rady pro kvalifikace 7. 12. 2022 

• Pozvánka z 7. 11 2022 na 168. zasedání Pléna České konference rektorů, které se bude konat  

1. 12.2022 

• Pozvánka z 27. 10. 2022 na online schůzku k vypořádání připomínek orgánů reprezentací k novele 

zákona o vysokých školách, které se uskutečnila dne 4. 11. 2022 

• Pozvánka MŠMT z 26. 10. 2022 na jednání Reprezentativní komise pro rozpis rozpočtu veřejných 

vysokých škol 30. 11. 2022  

Nominace 

• Udělen souhlas s návrhy osob k zařazení do Seznamu hodnotitelů NAÚ.  

Různé  

• Žádost ze strany Úřadu vlády ČR o zaslání kontaktů a stručné charakteristiky vědecko-výzkumných 

institucí pro oblast upcyklingu. Termín do 30. listopadu 2022.  
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Usnesení: 
Předsednictvo Rady vysokých škol bere na vědomí zprávy z užšího předsednictva Rady vysokých škol.  
 
Usnesení bylo počtem 31 hlasů. Nikdo z účastníků nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování.  

3. Informace ze Studentské komory Rady VŠ 

Místopředseda Studentské komory Rady vysokých škol Bc. Martin Horváth seznámil přítomné s informacemi 
ze Studentské komory. Zmínil spuštění nových webových stránek Rady vysokých škol. Dále hovořil o přípravě 
CRP projektů na rok 2023, oslavách 30. výročí SK RVŠ, v jejichž rámci bude vydána publikace o historii komory. 
Z reprezentativní činnosti vyzdvihl účast zástupců SK RVŠ na konferenci Krecon v Národní technické knihovně. 
Dále hovořil o průběhu oslav 17. listopadu také za účasti zástupců Evropské studentské unie; prezident 
Evropské studentské komory měl proslov u Hlávkovy koleje. V té souvislosti zmínil 83. Board Meeting ESU 
zaměřený na Student poverty, Academic integrity a Students-centred learning. Board Meeting se konal v Praze 
za účasti zástupců ze 35 zemí. Hovořil také o spolupráci Studentské komory Rady vysokých škol s Národním 
akreditačním úřadem, a dále rovněž o se Slovenskou akreditačnou agentúrou pre vysoké školy. V příštím roce 
proběhne institucionální akreditace na všech slovenských VŠ, studentská komora uvítá pomoc cca 20 
„zahraničních“ studentských hodnotitelů. Plánováno je Students QA forum (ČR+SK) 
 
Usnesení: 
Předsednictvo Rady vysokých škol bere na vědomí zprávy ze Studentské komory Rady vysokých škol  
a děkuje Studentské komoře Rady vysokých škol za důstojnou reprezentaci na oslavách 17. listopadu.  
 
Usnesení bylo schváleno počtem 29 hlasů. Nikdo z účastníků nebyl proti a nikdo se nezdržel hlasování.  

4. Vystoupení hostů 

Předsedající přivítal předsedu Vysokoškolského odborového svazu Mgr. Petra Baierla, který ve svém 
vystoupení pozdravil předsedy akademických senátů a poděkoval Radě vysokých škol za vynikající spolupráci 
při přípravě rozpočtu na rok 2023. Zmínil snahu VOS na navýšení minimální mzdy, což se odrazí také ve výši 
zaručené mzdy.  
Ing. Václav Šubrta, předseda Asociace knihoven vysokých škol, pozdravil účastníky jednání a připojil 
informaci týkající se výzvy ke sběru informací pro ACP, která došla od ministryně Langšádlové na vysoké školy; 
sběr zajišťují vysokoškolské knihovny, výstupy pak slouží CzechELibu pro vyjednávání read&publish smluv 
 s vydavateli. Dále zmínil, že v rámci AKVŠ vznikla nová pracovní skupina zaměřená na open science, cílem je 
přenos znalostí od pokročilejších škol a rozvoj podpory open science ze strany vysokoškolských knihoven. 
Prof. RNDr. Jan Vondráček, Ph.D., AV ČR ve svém vystoupení informoval, že v Akademii věd sledují 
probíhající přípravu novely zákona o vysokých školách v souvislosti s vývojem situace studentů doktorského 
studia a vyslovil přesvědčení, že spolupráce s Radou vysokých škol bude i nadále úspěšně pokračovat.  
Dr. Radim Ryška, Centrum pro studium vysokého školství zmínil aktuální šetření Eurograduate, které bude 
probíhat dva měsíce, a na jaře budou prezentovány výsledky tohoto šetření. Dále zmínil šetření Eurostudent, 
kdy aktuálně probíhá příprava prezentace výsledků tohoto šetření.  
Předsedající přivítal paní náměstkyni prof. Radku Wildovou a ředitele kanceláře Mgr. Vojtěcha Tomáška. 
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Paní náměstkyně shrnula úkoly a cíle vyplývající pro MŠMT souvislosti s předsednictvím v Radě EU. Zmínila 
přijetí pražské a brněnské deklarace. Hovořila o konferenci Czech Educon , která proběhla v aréně Universum 
za účasti vyšších úředníků Evropské komise a navazujícím setkáním generálních ředitelů (DG) a komisařů 
Evropské komise. Paní náměstkyně dále shrnula aktuální situaci týkající se ukrajinských studentů. Zmínila 
v této souvislosti plánované setkání České konference rektorů s Ukrajinskou radou rektorů. Dále informovala 
o plánovaném jednání Reprezentativní komise zaměřené na přípravu státního rozpočtu. Ve svém vystoupení 
paní náměstkyně zmínila plánované systémové změny v rámci koncepčního oddělení. Ve svém vystoupení 
zmínila také spolupráci s NAÚ a v té souvislosti hovořila o profesních programech, otázkách dostupnosti 
studia, zpětné vazby s absolventy. V příštím roce má ministerstvo v plánu se zaměřit na socioekonomickou 
situaci ve vysokém školství. Poděkovala reprezentaci Rady vysokých škol za otevřenost a koncepčnost při 
jednáních týkajících se novely zákona o vysokých školách. Po zapracování připomínek paní ministryně 
Langšádlové, která je spolupředkladatelkou, půjde návrh do mezirezortních orgánů (včetně Rady vysokých 
škol a České konference rektorů) a poté bude předložen Vládě ČR.  
Předsedající poté přivítal rektora Univerzity Tomáše Bati ve Zlíně prof. Ing. Vladimíra Sedlaříka, Ph.D.  
a poděkoval mu za možnost uspořádat zasedání Předsednictva Rady vysokých škol na půdě univerzity.  
Prof. Pospíšil poděkoval sekci III MŠMT a panu ministrovi za vynikající spolupráci při přípravě legislativy  
a zapracování připomínek v souvislosti s novelou zákona o vysokých školách. Paní náměstkyně ocenila 
vysokou kulturu této vzájemné spolupráce 
Dr. Svoboda poděkoval paní náměstkyni za její informativní vystoupení. Navázal dotazem k situaci na 
Ukrajině, zda bude v příštím roce možnost podpory pro ukrajinské studenty, kteří mají zájem studovat i na 
jiných než veřejných vysokých školách. Paní ministryně navázala informací o počtu studentů, kteří jsou 
zapsáni na jednotlivých vysokých školách a přislíbila, že v příštím roce tuto otázku na ministerstvu otevře.  
Dr. Hodulík se dotazoval na postup při připomínkovém řízení v rámci novely zákona o vysokých školách se 
žádostí o upřesnění harmonogramu vnějšího připomínkového řízení. Další připomínka se týkala přípravy 
státního rozpočtu, s tím, že 30. listopadu bude Poslanecká sněmovna projednávat nejen státní rozpočet, ale  
i střednědobý výhled, kde je propad pro vysoké školství 5,5 mld. na další roky, pro regionální školství tento 
propad představuje 0,8 mld.; dr. Hodulík a upozornil, že pokud dojde k přijetí novely zákona o pedagogických 
pracovnících, regionální školství musí získat o 9 mld. více prostředků na mzdy, jeho dotaz tedy zněl, jestli bude 
pan ministr nějakým způsobem intervenovat v oblasti střednědobého výhledu.  
Paní náměstkyně upřesnila harmonogram připomínek novely zákona o vysokých školách: návrh by měl jít do 
vnějšího připomínkového řízení začátkem ledna. Pokud jde o střednědobý výhled v oblasti vědy a výzkumu, 
v tuto chvíli je k dispozici materiál, který bude projednáván členy RVVI. Ministerstvo bude na tento materiál 
reagovat, jakmile ho obdrží.  
Dr. Valová zmínila nejistotu v oblasti financování základních provozních záležitostí, které by bylo vhodné 
v rámci střednědobého výhledu dořešit. V souvislosti s přípravou podkladů pro jednání Reprezentativní 
komise by ocenila zasílání materiálů ve větším časovém předstihu, abychom mohli na co nejširší bázi vytvořit 
jednotné a konsensuální stanovisko, které nemá představovat pouze názor čtyř členů zastoupených 
v Reprezentativní komisi.  

5. Ekonomické informace 

Dr. Valová rozdělila své vystoupení na tři části: rekapitulace návrhu zákona o státním rozpočtu na rok 2023, 
který by měl ve třetím čtení projednáván 30. listopadu, střednědobý výhled státního rozpočtu na léta 2024-
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25, podklady a podněty pro jednání Reprezentativní komise, které předloží členové ekonomické komise 
RVŠ do 29. listopadu 2022.  
Dr. Valová stručně shrnula Návrh státního rozpočtu pro oblast vědy a vysokých škol, jak vzešel z jednání Vlády 
ČR ze dne 26. září 2022: 

• Celkové výdaje kapitoly Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy jsou pro rok 2023 navrženy ve 
výši 263,9 mld. Kč, bez započtení výdajů krytých příjmy ze zahraničních zdrojů pak činí 253,6 mld. Kč. 
Proti roku 2022 jsou celkové výdaje kapitoly na rok 2023 navýšeny o 16,9 mld. Kč, tj. o 7,15 % (bez 
započtení výdajů krytých příjmy ze zahraničních zdrojů). 

• Výdaje v ukazateli Vysoké školy jsou pro rok 2023 navrženy ve výši 30,9 mld. Kč. Rozpočet pro vysoké 
školy zahrnuje především příspěvek na vzdělávací a další tvůrčí činnost a dále dotace na sociální  
a ubytovací stipendia, rozvoj vysoké školy či investiční projekty. Oblast běžných výdajů vysokých škol 
v kapitole Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy byla posílena zejména z titulu dopadu růstu 
cen energií do činnosti vysokých škol (o 0,8 mld. Kč).  

• Na podporu výzkumu, vývoje a inovací včetně programů spolufinancovaných z prostředků 
zahraničních programů je pro rok 2023 vyčleněna celková částka 20,3 mld. Kč, z toho ze státního 
rozpočtu 16,1 mld. Kč. Institucionální podpora výzkumných organizací – vysokých škol zahrnuje  
z důvodu růstu cen energií účelové navýšení o 450 mil. Kč. 

Dr. Valová zmínila pozměňovací návrh poslance Karla Raise a Ivo Vondráka, jejichž záměrem je navýšení 
kapitoly 333 o částku 1,430 mld. Kč, což zdůvodňují nezbytností řešení alarmující mzdové situace ve vysokém 
školství. Toto navýšení by umožnilo navýšení průměrné mzdy o 5-6 % a to cestou zvýšení tarifů o 10 %.  
Dr. Valová považuje za pozitivní, že se takový návrh objevuje. Dr. Hodulík krátce doplnil informaci dr. Valové, 
informoval o snaze oslovit koaliční poslance a upozornil na projednávaný návrh zákona o pedagogických 
pracovnících a s odkazem na důvodovou zprávu upozornil na růst mandatorních výdajů v regionálním školství 
v příštích letech minimálně o 7–8 mld. Kč.  
Dr. Valová navázala upřesněním informace, že návrh zákona o státním rozpočtu nezahrnuje střednědobý 
výhled státního rozpočtu na léta 2024–25. Tento výhled je totiž zahrnut v návrhu samostatného zákona 
(Sněmovní tisk č. 316). Dále se zaměřila na vývoj oblasti výdajů na výzkum, vývoj a inovace uvedla, že 
prezentované údaje pro roky 2024 a 2025 jsou bez zahraničních zdrojů.  
 
Usnesení: 
Předsednictvo Rady vysokých škol v souladu s usnesením říjnového zasedání Sněmu Rady vysokých škol: 

• důrazně nesouhlasí s návrhem střednědobého výhledu státního rozpočtu pro léta 2024 a 2025 pro 
oblast Vědy a VŠ tak, jak je obsažen v návrhu státního rozpočtu, neboť hrozící více jak 5 mld. Kč 
propad prostředků určených pro oblast Vědy a VŠ by prakticky znamenal nejen eliminaci 
jakéhokoliv rozvoje vysokého školství, ale přímo ohrožení existence řady VŠ, což je v přímém 
rozporu s potřebami rozvoje české ekonomiky a společnosti. Stejně tak nezahrnutí částky 800 mil. 
Kč určené v návrhu SR pro rok 2023 na krytí zvýšených energetických nákladů VŠ do dalších let 
2024–25 je naprosto nerealistickým opatřením ohrožujícím samotný rozsah výuky VVŠ; 

• upozorňuje, že zastropování cen energií a plánovaný nárůst rozpočtu VŠ obsažený v návrhu 
státního rozpočtu pro rok 2023 ve výši 800 mil. Kč představuje sice jistou pomoc VŠ při řešení 
energetické krize, nezabrání však výraznému dopadu této krize do financování VŠ a naprosto nelze 
připustit, aby se nutnost vnitřního dofinancování energetických nákladů na jednotlivých školách 
negativně promítla do omezování rozsahu či forem výuky. Stejně tak zbývající částka navrženého 
nárůstu rozpočtu VŠ v návrhu státního rozpočtu pro rok 2023 ve výši 513 mil. Kč naprosto neřeší 
zejména již opravdu krizovou situaci v oblasti mzdového ohodnocení zejména pedagogických 
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pracovníků VŠ. Tato situace neodpovídá významu VŠ ve společnosti, nezaručuje jejich nezbytný 
rozvoj, a to v situaci, kdy na VŠ začínají přicházet populačně silné ročníky;  

• jednoznačně podporuje pozměňovací návrh zákona o státním rozpočtu České republiky na rok 2023 
poslanců Raise a Vondráka navrhující navýšení prostředků pro oblast VŠ o 1,430 mld. Kč (Sněmovní 
tisk č. 315/0). 

 
Usnesení bylo přijato 25 hlasy, nikdo nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování.  
 
Doc. Prázný v souvislosti s návrhy usnesení přednesl podnět pro Předsedu Rady vysokých škol navrhnout 
setkání reprezentace Rady vysokých škol se členy Vlády ČR, kteří dříve působili v oblasti vysokého školství za 
účasti ministra školství. Prof. Pospíšil vysvětlil, že jednání mezi předsedou ČKR a předsedou vlády probíhají 
pravidelně, ale mohl by navrhnout schůzku formou kulatého stolu za účasti zástupců Rady vysokých škol 
zaměřenou na stabilitu rozpočtů. Tento návrh přednese prof. Pospíšil na zasedání ČKR dne 1. prosince.  
 
V další části své prezentace se dr. Valová zaměřila na podklady pro jednání Reprezentativní komise MŠMT  
30. 11. 2022, které Rada vysokých škol obdržela 23. 11. 2022.  
Informace o průběhu přípravy rozpočtu VŠ na rok 2023 
Návrh použití navýšení:  

• prostředky ve výši 800 mil. Kč, vázané na nárůst cen energií, předpokládá MŠMT přidělit jednotlivým 
VŠ na základě podílů na A+K 

• tyto prostředky navrhuje poskytnout prostřednictvím ukazatele F, důvodem je, že nejsou promítnuty 
do střednědobého výhledu SR, což nedává garanci jejich přiznání pro následující roky 

• prostředky ve výši 500 mil. Kč MŠMT navrhuje alokovat do rozpočtového okruhu I do ukazatele K 
• 12 mil. Kč prostřednictvím ukazatele P, případně F na základě připravovaného usnesení vlády, 

alokovat VU Brno. 
Dr. Valová se podrobně zabývala charakteristikou výdajů v jednotlivých ukazatelích v rozpočtových okruzích 
II, III a IV. – včetně ukazatele F.  
rozpočtový okruh II – zde MŠMT nepředpokládá významné změny, částky nicméně bude možné upřesnit až na 
základě dat ze SIMS k 31. 10. 2022 
rozpočtový okruh III – předpokládá zachovat objem prostředků na centralizované projekty; rovněž bude 
zachován, tak jak bylo avizováno při jeho vyhlášení, objem prostředků na Program na podporu strategického 
řízení (PPSŘ)  
rozpočtový okruhu IV – ukazatel F: 

• prostředky na úhradu DPH v souvislosti s realizací aktivit NPO 
• podpora ukrajinských a běloruských studentů – částka této podpory pro ukrajinské studenty bude 

stanovena konsensuálně s tím, že případný nedostatek zdrojů bude v průběhu roku 2023 
kompenzován možnými úsporami v okruhu II; u studentů běloruských lze očekávat oproti roku 2022 
mírný pokles prostředků  

• na úrovni roku 2022 zůstává podpora studentů se specifickými potřebami   
• v řádu jednotek mil. Kč bude zváženo navýšení objemu prostředků na aktivity vysokých škol v oblasti 

U3V, návrh prezidenta Asociace U3V představuje navýšení prostředků na částku 27 mil. Kč, to je  
o 5 mil. Kč více než poskytovaná částka v letech 2013–2021 a o 12 mil. Kč více než činila částka v roce 
2022 
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• o 5 mil. Kč bude navýšena částka vyrovnávací platby pro Vysokou školu zdravotnickou, o. p. s., za 
závazek veřejné služby spočívající ve zvýšení počtu přijatých ke studiu ve studijních programech  
v deficitních nelékařských zdravotnických profesích 

• ve stejné výši jako v roce 2022 je předpokládán transfer prostředků do kapitoly Ministerstva obrany na 
podporu studia studentů studijních programů v oblasti bezpečnostních studií, kteří nejsou vojáky  
v činné službě na Univerzitě obrany.   

Dr. Valová navázala představením návrhu úprav Pravidel pro poskytování příspěvku a dotací veřejným 
vysokým školám Ministerstvem školství, mládeže a tělovýchovy.  
Změna přílohy č. 4 – Poskytování příspěvku veřejným vysokým školám na podporu mezinárodní spolupráce 
V návaznosti na cenový vývoj v posledním období budou navýšena stipendia v rámci programu CEEPUS III. 
Návrh na navýšení stipendií - bude snížen celkový počet příjemců stipendií tak, aby i po tomto zvýšení zůstala 
zachována celková částka na jejich financování v úrovni předchozích let. 
Úprava bodu (1) Článku 5 – Způsob poskytnutí příspěvku a dotace 
Úprava spočívá ve zrušení poskytování zálohy na dotaci v ukazateli J pro zajištění činnosti v prvních měsících 
roku, důvodem je zájem na snížení administrativní zátěže, dopad této úpravy nastane až v roce 2024. 
Úprava podmínek pro financování univerzitních aliancí VVŠ v rámci ukazatele D 
Ministerstvo navrhuje úpravu bodu (3) Článku 20 Pravidel – Ukazatel D: mezinárodní spolupráce, následovně: 
vysoké škole, která je součástí konsorcia Evropských univerzit podpořeného z programu Erasmus+, může být 
poskytnut příspěvek ve výši max. 75 % jejího kofinancování aktivit daného konsorcia a pro konsorcia 
schválené v rámci priorty Intensification of prior deep institutional transnational cooperation ve výši max. 75 
% jejího kofinancování aktivit, které však nebude vyšší než 7 mil. Kč na základě předloženého a ministerstvem 
schváleného plánu aktivit. Vysoká škola uvede v žádosti o podporu z ukazatele D aktivity v konsorciu pro rok 
2023, včetně indikátorů a výše kofinancování pro rok 2023. 
Úprava metodiky vykazování U3V 

Na základě žádosti prezidenta Asociace U3V a po schválení tohoto návrhu valnou hromadou v září t. r. bude 
do Přílohy č. 2 Pravidel do metodiky vykazování výkonů v U3V doplněna do koeficientu K1 nová hodnota 0,4 
pro výuku realizovanou distanční formou. Dopad této úpravy nastane až v roce 2024. 
Poté se zaměřila na oblast stipendií doktorských studijních programů po reformě.  

• Hlavní motivací ke změně je nepříznivý aktuální stav. ČR z národního i mezinárodního pohledu  
(i s ohledem na velikost vysokého školství) vykazuje nadprůměrné počty studujících, ale zároveň 
podprůměrný počet absolventů (pouze cca 40 % studentů studium dokončí). Současně je průměrná 
délka úspěšného studia téměř 5,5 roku, standardní dobu studia (SDS) tak překračuje zhruba o 50 %. 
Výjimkou přitom nejsou ani studia trvající 8 i více let. Pouze 7 % studentů dokončí studium v řádném 
termínu.  

• V průběhu příprav byly pro MŠMT vypracovány dvě odborné studie, které se ve svých výsledcích 
shodují. Jako hlavní problémy doktorského studia byly identifikovány financování založené na počtu 
studujících a nízká míra otevřenosti systému. Současný systém financování vede instituce k nízké 
selektivitě a maximalizaci počtu přijatých. Nízká míra otevřenosti dopadá na slabou horizontální 
mobilitu, studující ve všech stupních studia zůstávají často na jedné VŠ. Dalším symptomem nízké míry 
otevřenosti je nedostatečná míra internacionalizace (malá účast na zahraničních pobytech a nízký 
počet studentů doktorského studia ze zahraničí, vyjma SR). V neposlední řadě nedochází k plnému 
využití potenciálu v oblasti spolupráce se soukromým sektorem (v mnohých doktorských studijních 
programem absentuje povinnost absolvovat praxi).  
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• Reforma si klade za cíl zvýšit kvalitu a konkurenceschopnost nejvyššího stupně studia a českého 
vědeckého prostředí. Má zlepšit podmínky pro VŠ i studující – zvýšit efektivitu vynakládaných 
prostředků, využití času a potenciálu studujících i školitelů, a to vše se zaměřením na národní úroveň 
i mezinárodní srovnání. V dlouhodobém horizontu je cílem reformy také snížit studijní neúspěšnost, 
se zaměřením na nižší počet přijatých doktorských studentů, kterým VŠ zajistí lepší podmínky pro 
studium a tvůrčí činnost. 

• Novela zákona o vysokých školách stanovuje minimální výši stipendia koeficientem 1,2násobku sazby 
minimální mzdy, a to pro studující v prezenční formě a v SDS. Dále novela upravuje formu závěrečné 
zkoušky, jejíž jedinou povinnou součástí bude obhajoba disertační práce. Úpravy standardů obsahují 
zejména následující opatření: zavedení povinnosti VŠ nastavit standardy školitele, umožnit 
mimořádným profesorům stát se garanty a školiteli, zapojit zahraniční odborníky do oponentur 
disertačních prací a oborových rad. Důraz je kladen i na získání odborné praxe studujících v oborech, 
jejichž charakter to umožňuje. Novela stanovuje i maximální počet hodin, který může studující odučit 
v rámci svých studijních povinností. Překročení této doby je možné jen na základě vzájemné dohody, 
přičemž hrazení této činnosti musí být nad rámec základního stipendia. 

 
Informace obsažené v materiálu doplnil prof. Pospíšil: vychází se ze zafixované výše 1,744 mld. Kč. na 
doktorská stipendia, z čehož vyplývá, že pokud se zvedne výše stipendia, potom vysoké školy zaplatí z MŠMT 
stipendií méně studentů doktorského studia (představuje to zhruba 45 % stavu z roku 2022). Návazně se zmínil 
o úspěšnosti doktorského studia. Školy budou dofinancovávat stipendia ze svých prostředků. Vznikl proto 
návrh příjem studentů sdružit jednat ze stipendií a jednak zahrnout i část úvazku, protože studenti pracují 
většinou na základě grantu. To se netýká uměleckých, ale často též i humanitních studijních oborů. Aby toto 
bylo pro studenty motivační, v případě započítávání části úvazku se již nejedná o stipendium ve výši minimální 
mzdy x 1,2.  
Tabulky pro výpočet budou k dispozici ve členské sekci webových stránek Rady vysokých škol. 
Dr. Valová poté představila další část materiálu týkající se návrhu na úpravu podpory studia ukrajinských 
studentů na veřejných vysokých školách, revize podílů ve fixní části rozpočtu vysokých škol, změny vykazování 
mobilit do SIMS a návrhu nových KEN akreditovaných studijních programů. Na závěr svého vystoupení navrhla 
tři otázky k diskusi týkající se přiznání nárůstu na energie cestou ukazatele F, postupu rozdělit reálný nárůst 
500 mil Kč podle K a zvýšení prostředků na U3V.  
 
Usnesení: 
Předsednictvo Rady vysokých škol ukládá svým zástupcům v Reprezentativní komisi MŠMT: 

• vyjádřit se k negativnímu dopadu rozdělení částky 800 mil. Kč určených na krytí zvýšených 
energetických výdajů VŠ cestou ukazatele F 

• doporučit ministerstvu zvážit institucionální povahu zbývající částky nárůstu rozpočtu ve výši 500 
mil. Kč a přehodnotit záměr alokovat je VŠ prostřednictvím K 

• doporučit ministerstvu upřednostnit nárůst prostředků určených na specifické potřeby studentů 
oproti nárůstu prostředků na U3V 

 
Usnesení bylo přijato 20 hlasy, nikdo nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování.  
 
Doc. Radová se přihlásila do diskuse s dotazem týkajícím se výše doktorských stipendií a části, kterou studenti 
dostanou ze zapojení do projektu. Toto zapojení má souviset s tématem disertace: upozornila, že student 
může pracovat v rámci svého mateřského pracoviště, a přitom vykonávat aktivity nesouvisející se zaměřením 
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své disertační práce. Její dotazy upřesnil prof. Pospíšil a prof. Kašparovský s odkazem i na informace v členské 
sekci webových stránek Rady vysokých škol.  
Dr. Hodulík doplnil informace v souvislosti s návrhem novely vysokoškolského zákona týkající se doktorských 
stipendií s tím, že návrh směřuje k tomu, že musí zahrnovat souhlas studenta s převedením prostředků a dále 
musí souviset s jeho disertací, aby odpovídalo zveřejněným pravidlům na možnost zapojení prostředků 
z projektu do stipendií.  

6. Informace o vypořádání připomínek k novele zákona o vysokých školách 

Dr. Hodulík představil přítomným časovou osu jednání. Materiál vypořádání připomínek ze strany MŠMT 
postoupen RVŠ dne 31. 10. 2022, on-line jednání s MŠMT proběhlo 4. 11. 2011, vnější připomínkové řízení, jehož 
má být RVS účastna proběhne v termínu, který ministerstvo školství upravuje.  
Dr, Hodulík se zaměřil na problematické okruhy, mezi něž patří změny v koncipování Rady pro vnitřní 
hodnocení, kdy nově návrh počítá s tím, že všechny členy RVH bude navrhovat rektor. Proběhla diskuse mezi 
předsedy akademických senátů, byl prezentován spíše nesouhlasný závěr na jednání s ministerstvem. 
Ministerstvo však podpořilo návrh Masarykovy univerzity, aby byl rektor jediným nominujícím. V další části své 
prezentace se dr. Hodulík zaměřil na problematické okruhy v souvislosti s novou úpravou pro soukromé 
vysoké školy. Akademický senát soukromých vysokých škol by měl mít stejnou strukturu a pravomoci jako 
Akademický senát veřejných vysokých škol, v otázce rektora jako statutárního orgánu školy – zde vzniká 
nesoulad se zákonem o obchodních korporacích.  

• Zákon o vysokých školách bude mít jako lex specialis přednost před obecnou úpravou obsaženou 
např. v občanském zákoníku či v zákoně o obchodních korporacích.  

• Přičemž návrh § 40b odst. 1 zákona o vysokých školách bude zpřesněn tak, že rektor jedná ve věcech 
soukromé VŠ, pokud TENTO zákon nestanoví jinak. 

• Dle textu navrženého v § 40b bude tedy rektor jednat za právnickou osobu, která bude mít státní 
souhlas působit jako soukromá vysoká škola, navenek – a to pouze v těch věcech, půjde-li o výkon 
činnosti soukromé vysoké školy.  

Dále dr. Hodulík zmínil nově stanovenou povinnost akademických pracovníků hlásit všechny úvazky na 
jiné instituci (požadavek Masarykovy univerzity vznesený prostřednictvím ČKR): 
 „(5) Akademický pracovník je povinen bezodkladně informovat vysokou školu, na které působí, o každém 
svém dalším pracovním poměru, a to i v těch případech, kdy se jedná o výkon vědecké, pedagogické, 
publicistické, literární nebo umělecké činnosti. Obdobnou informační povinnost má i uchazeč o zaměstnání, 
který s vysokou školou sjednává pracovní poměr akademického pracovníka.“. 
Další prezentovanou připomínkou bylo provádění zápisů do matriky studentů nejpozději do tří pracovních 
dnů.  
Připomínky 285, 286, 287, 288 (RVŠ, ČKR) nebyly zohledněny, tedy: 
Záznamy do matriky studentů mohou provádět pouze zaměstnanci vysoké školy zvlášť k tomu pověření; 
záznamy podle odstavce 3 písm. a) a c) až g) i) se provedou neprodleně, nejpozději však do tří pracovních dnů, 
po rozhodné události, popřípadě 3 pracovní dny po dni, kdy se vysoká škola dozví, že událost nastala. 
Problematickým okruhem je rovněž nostrifikace velmi vzdálených zahraničních studijních programů.  

• Vysoká škola nebude mít právo odmítnout vyřízení žádosti pro věcnou nepříslušnost z důvodů „velmi 
vzdálených programů“.  
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• Čl.VI. Uznávání vysokoškolských kvalifikací Lisabonské úmluvy v odst. 1 nepožaduje srovnání rozsahu 
znalostí a dovedností absolvovaného vzdělání, naopak uznávání má probíhat pouze porovnáním 
získané vysokoškolské kvalifikace osvědčující úspěšné ukončení vysokoškolského programu, tj. 
osvědčující právě získání akreditací garantovaných znalostí a dovedností, nepožaduje tedy, tak jak je 
v připomínce de facto obráceně vyloženo, porovnání rozsahu znalostí a dovedností osvědčených 
vysokoškolskou kvalifikací. 

Další změna se týkala možnosti převodu do fondů ve výši 10 %.  
Nově návrh počítá s převodem do fondů z původních 5 % do výše 10 % 
Dr. Hodulík uvedl i připomínky, které se nepodařilo prosadit, a to:  

• Online a hybridní výuku jako rovnocennou/doplňkovou i v situaci bez existence krizového opatření – 
přip. 83 

• Ponechání státní doktorské zkoušky – přip. 105, 108 
• Poplatek za studium cizinců mimo EU – přip. 181 
• Aby MŠMT nezískávalo automaticky mailové adresy studentů – přip. 273, 275 
• Aby i státní vysoké školy si mohly ponechat prostředky získané z vědecké činnosti pro svůj rozvoj  

a nemusely je odvádět do SR – přip. 343 
• Zmírnění požadavků na přítomnost zahraničních oponentů při obhajobách disertačních prací – přip. 

377 

Dr. Hodulík zmínil i nedořešené záležitosti, kdy návrhu bylo vyhověno, ale přesná textace chybí: 

• Zachovat více částí bakalářské zkoušky (nejen obhajobu bakalářské práce) – přip. 96 
• Nová úprava magisterské, rigorózní zkoušky – přip. 98, 100, 104 
• Počítání poplatků za překročení SDS a neúspěšná studia – stanovení jasných pravidel – přip. 185, 186 
• Doručování studentům dle §69a – přip. 214, 215 
• NAÚ a nemožnost předsedy a místopředsedů NAU poskytovat úplatně školám poradenství nebo na 

nich učit – přip. 248, 249, 253, 254 
 
Usnesení 
Předsednictvo Rady vysokých škol bere na vědomí informaci o dosavadním průběhu vypořádání 
připomínek k novele zákona o vysokých školách. Rada vysokých škol konstatuje, že kvůli absenci 
konečného paragrafového znění u řady připomínek, a to i zásadních, není jasné, jakým způsobem MŠMT 
tyto připomínky reprezentací vypořádalo. V této souvislosti Rada vysokých škol kvituje rozhodnutí MŠMT, 
že Rada vysokých škol bude plnohodnotným připomínkovým místem i v dalších fázích projednávání 
návrhu. 
 
Usnesení bylo přijato 23 hlasy. Nikdo nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování. 
 
7. Zprávy z komise pro umělecké vysoké školy 
Doc. Jobertová seznámila účastníky s informacemi o jednání komise pro umělecké vysoké školy. Prof. Pospíšil 
doplnil informaci o dlouhodobém podfinancování osobních nákladů na uměleckých vysokých školách, které 
ohrožuje kvalitu výuky a tvůrčích aktivit. 
4. 11. proběhlo velmi úspěšné celodenní pracovní setkání zástupců uměleckých vysokých škol s hojnou účastí. 
Pracovní setkání bylo zaměřeno na tři oblasti: doktorské studium, umělecký výzkum a zkušenosti 
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s institucionálními akreditacemi. Doc. Jobertová poděkovala všem zúčastněným za aktivní účast a také 
Fakultě multimediálních studií Univerzity Tomáše Bati ve Zlíně, jejíž zástupce vystoupil s příspěvkem.  
Zástupci uměleckých škol a fakult se dohodli na následujících principech: 

• vymezení doktorského studia a výzkumu v umění v dokumentech škol – akreditačních, legislativních  
i strategických – by mělo svou dikcí jasně deklarovat, že obsahově ani metodologicky nejde o odnož 
studia a výzkumu v jiných vědních oborech; pokud to lze, též je nutné terminologii v intencích 
mezioborových přesahů sjednotit; 

• je zapotřebí vytvořit seznam příkladů dobré praxe v oblasti doktorského studia ve všech tematických 
okruzích OV Umění, a ten srozumitelně komunikovat mimo komunitu uměleckých škol a fakult; 

• je zapotřebí dospět k společné definici uměleckého výzkumu, která jej pevně ukotví v rámci vědních 
oborů, aby širší akademické prostředí vnímalo, že umělecké školy/fakulty i spolupracující 
umělecké/kulturní instituce jsou v základních parametrech uměleckého výzkumu jednotné, resp. mají 
pro ně sdílené porozumění; 

• prospěšný by mohl být vznik dokumentu srovnatelného z Florentskými principy doktorského studia 
pro české prostředí, operující s příklady dobré praxe ze všech uměleckých oborů a jasně ukazující, že 
sektor je schopen vyprodukovat konzistentní a argumenty i příklady podložený diskurz; neopírá se 
tedy pouze o zahraniční kontext; 

• je zapotřebí koncepci i metody uměleckého výzkumu aktivně sdílet zejména ve vnější odborné 
komunitě, s níž OV umění souvisí, např. v oblasti humanitních a společenských věd, případně 
přírodovědných a technických oborů, které jsou s uměleckou tvorbou přirozeně provázané; 

• zejména v doktorském studiu je zapotřebí uplatňovat a využívat mezioborovost, a to jak obsahovou, 
tak metodologickou, a v neposlední řadě personální, včetně četnějšího zapojování expertů  
z mimoakademické praxe, resp. výzkumu; 

• je zapotřebí prokázat, že umělecký výzkum má širší uplatnitelnost, tzn. není jen “výzkumem pro 
výzkum”, ale přináší užitek i jiným oblastem vzdělávání a činností;  

• pravidelné setkávání uměleckých škol a uměleckých fakult se jeví jako nutná a zároveň vítaná 
příležitost pro sdílení zkušeností, přičemž právě komise uměleckých vysokých škol a fakult RVŠ může 
být pro tuto aktivitu vhodnou platformou;  

• pro efektivní fungování komise má zásadní význam udržování personální kontinuity zástupců 
nominovaných do reprezentací, bez níž není možné zájmy celého sektoru přesvědčivě prosazovat; je 
důležité, aby senáty škol věděly, k čemu reprezentace slouží, a své zástupce vysílaly uvážlivě  
a s vědomím toho, že práce v komisi si žádá jistý čas a také znalost institucionálního prostředí  
a dlouhodobě řešených problémů. 

• klíčovým zůstává zapojení do mezinárodních sítí a aktivit přímo zaměřených na vymezení a zároveň 
advokacii uměleckého výzkumu, jakož i na systematizaci uměleckého výzkumu. 

 
Usnesení:  
Předsednictvo Rady vysokých škol bere na vědomí zprávu Komise pro umělecké vysoké školy o konání 
sympozia uměleckých vysokých škol a fakult ze dne 4. 11. 2022 a závěry vzešlé z tohoto sympozia. 
 
Předsednictvo Rady vysokých škol ukládá svým zástupcům v Reprezentativní komisi MŠMT doporučit 
ministerstvu hledat cesty možného posílení mzdových prostředků 4VUŠ.  
 
Usnesení bylo přijato počtem 22 hlasů. Nikdo nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování. 
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8. Zprávy z komise pro vzdělávací činnost 
 

Doc. Prázný informoval aktivitách komise pro vzdělávací činnost  

 

 
 
Usnesení:  
Předsednictvo Rady vysokých škol ČR doporučuje vysokým školám, aby nadále věnovaly velkou pozornost 
otázce akademických svobod, konkrétně svobodě projevu a jejímu dodržování na půdě vzdělávacích 
institucí. Nezbytnou součástí působení vysoké školy je pěstování svobodné diskuse bez omezování 
názorové plurality, současně vždy ale založené na racionálně či empiricky relevantním poznání. S úctou  
k odkazu událostí spojených se 17. listopadem vysoké školy vždy musí být ochráncem demokracie  
a občanských svobod. 
 

Usnesení bylo přijato počtem 20 hlasů. Nikdo nebyl proti, 2 účastníci se zdrželi hlasování. 

 
9. Různé  
 
Protože již nebyly žádné další příspěvky, poděkoval předsedající účastníkům za aktivní účast a zasedání 
ukončil.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Kompletní záznam jednání bude k dispozici do 2. 12. 2022 v členské sekci na www stránkách Rady vysokých 
škol. 
Nejbližší řádné zasedání Předsednictva Rady vysokých škol se bude konat dne 15. prosince 2022. 
Nejbližší řádné zasedání Sněmu Rady vysokých škol se bude konat dne 9. února 2023. 

http://www.radavs.cz/
http://www.radavs.cz/

